

[1]唐丽丽,胡德勇,李小娟.1951-2006年西北太平洋热带气旋活动时空特征[J].自然灾害学报,2012,01:31-38.

TANG Lili,HU Deyong,LI Xiaojuan.Spatiotemporal characteristics of tropical cyclone activities in northwestern Pacific from 1951 to 2006[J].,2012,01:31-38.

点  
击  
复  
制

## 1951-2006年西北太平洋热带气旋活动时空

《自然灾害学报》[ISSN:/CN:23-1324/X] 期数: 2012年01期 页码: 31-38 栏目: 出版日期: 1900-01-01

Title: Spatiotemporal characteristics of tropical cyclone activities in northwestern Pacific from 1951 to 2006

作者: [唐丽丽](#)<sup>1; 2</sup>; [胡德勇](#)<sup>1; 2</sup>; [李小娟](#)<sup>1; 2</sup>

1. 三维信息获取与应用教育部重点实验室, 首都师范大学资源环境与旅游学院, 北京 100048;
2. 资源环境与地理信息系统北京市重点实验室, 北京 100048

Author(s): [TANG Lili](#)<sup>1; 2</sup>; [HU Deyong](#)<sup>1; 2</sup>; [LI Xiaojuan](#)<sup>1; 2</sup>

1. Key Laboratory of 3D Information Acquisition and Application of Ministry of Education, Capital Normal University, Beijing 100048, China;
2. Beijing Municipal Key Laboratory of Resources Environment and GIS, Beijing 100048, China

关键词: [西北太平洋](#); [TC](#); [最佳路径数据](#); [时空特征](#)

Keywords: [northwestern Pacific](#); [tropical cyclone](#); [optimum track data](#); [spatiotemporal characteristic](#)

分类号: P42

DOI: -

文献标识码: -

摘要: 西北太平洋是全球热带气旋(TC)发生次数最多、强度最大的区域之一,其TC研究受到该区域学者的广泛关注。基于日本气象厅(JMA)东京台风中心西北太平洋TC最佳路径数据资料,分析了该区域1951-2006年的TC频数和强度时空分布特征。首先,统计和分析了56年间(1951-2006年)TC的年际和年内变化,并通过建立 $1^{\circ} \times 1^{\circ}$  网格计算了落在每个网格内的TC次数,分析了多年TC的空间分布格局;其次,根据国际气象组织按照风速划分TC等级的标准,统计和分析了56年间不同强度TC的年际和年内特征,通过风速强度指数计算,获取了 $1^{\circ} \times 1^{\circ}$  网格单元区域内遭受TC影响的强度等级。结果显示,区域频数和强度时空分布规律较好地反映了该区域的TC影响特征,进而为区域台风灾害预报以及台风灾害风险评估提供了支持。

Abstract: The northwestern Pacific is one of the areas where the tropical

### 导航/NAVIGATE

[本期目录/Table of Contents](#)

[下一篇/Next Article](#)

[上一篇/Previous Article](#)

### 工具/TOOLS

[引用本文的文章/References](#)

[下载 PDF/Download PDF\(1874KB\)](#)

[立即打印本文/Print Now](#)

[推荐给朋友/Recommend](#)

### 统计/STATISTICS

[摘要浏览/Viewed](#) 553

[全文下载/Downloads](#) 279

[评论/Comments](#)

 [XML](#)

cyclone (TC) occurs with the highest frequency and the maximum intensity. Extensive attention has been paid to the research of TC in this area. Based on the optimum track data for TC in northwestern Pacific provided by the Japan Metrology Agency (JMA), the spatiotemporal variation characteristics of both the frequency and intensity of TC from 1951 to 2006 were comprehensively analyzed herein. First, the annual and monthly variations of TC during the 56 years were analyzed statistically, and by calculating the TC frequency in each  $1^{\circ} \times 1^{\circ}$  longitude-latitude grid, the spatial distribution was analyzed. Second, in accordance with the WMO standards of TC classification by wind speed, the annual and monthly variation of different intensities of TC during the 56 years was analyzed. Then, by calculating wind intensity indices, the influence extent of TC on each  $1^{\circ} \times 1^{\circ}$  longitude-latitude grid was acquired. The results show that, the regional distribution pattern of the frequency and intensity reflects the characteristics of the TC influence well, and provides a support for both the forecast and risk assessment of the typhoon disaster.

---

#### 参考文献/REFERENCES

- [1] 陈联寿,丁一汇. 西北太平洋台风概论[M]. 北京:科学出版社,1979:1-491. CHEN Lianshou, DING Yihui. Overview of the typhoon in Northwest Pacific [M]. Beijing: Science Press, 1979: 1-491.(in Chinese)
- [2] 陈光华. 西北太平洋热带气旋活动的年际变化及机理研究. 北京:中国科学院研究生院,2007. CHEN Guanhua. Study on the Interannual Variability and Its Mechanism of Tropical Cyclone Activities in the Northwestern Pacific. Beijing: Graduate University of Chinese Academy of Sciences, 2007.(in Chinese)
- [3] 张加春,饶灶鑫,陈丽珍,等. 1884~2006年西北太平洋热带气旋活动特征[J]. 广东气象,2008,30(2):24-26. ZHANG Jiachun, RAO Zaoxin, CHEN Lizhen, et al. The activities characteristic of the tropical cyclone in the northwestern Pacific during 1884 to 2006 [J]. Guangdong Meteorology, 2008, 30(2): 24-26.(in Chinese)
- [4] 高建芸,江志红,游立军,等. 百余年来影响福建热带气旋的变化特征[J]. 应用气象学报,2007,18(2):211-218. GAO Jianyun, JIANG Zhihong, YOU Lijun, et al. Variations in activities of Fujian-affecting tropical cyclones during 1884 to 2003 [J]. Journal of Applied Meteorological Science, 2007, 18(2): 211-218.(in Chinese)
- [5] 李春晖,刘春霞,程正泉. 近50年南海热带气旋时空分布特征及海洋影响因子[J]. 热带气象学报,2007,23(4):341-347. LI Chunhui, LIU Chunxia, CHENG Zhengquan. The characteristics of temporal and spatial distribution of tropical cyclone frequencies over the South China Sea and its affecting oceanic factors in the past 50 years [J]. Journal of Tropical Meteorology, 2007, 23(4): 341-347.(in Chinese)
- [6] 曹祥村. 2005年登陆我国热带气旋统计特征[J]. 海洋预报,2007,24(1):75-80. CAO Xiancun. The statistical characteristics of tropical cyclones in China in 2005 [J]. Marine Forecasts, 2007, 24(1): 75-80.(in Chinese)
- [7] 郭婷婷,李培. 56年来登陆东南沿海地区的热带气旋特征分析[J]. 海洋预报,2008,25(2):80-83. GUO Tingting, LI Pei. The characteristics analysis on the tropical cyclones in the southeast China over the past 56 years [J]. Marine Forecasts, 2008, 25(2): 80-83.(in Chinese)
- [8] 俞燎雷,雷媛,曹美兰,等. 近58年来影响和登陆浙江的热带气旋统计特征分析[J]. 台湾海峡,2007,26(2):213-219. YU Liaoni, LEI Yuan, CAO Meilan, et al. The statistical analysis on the tropical cyclones affected and landfall on Zhejiang in recent 58 years [J]. Journal of Oceanography in Taiwan Strait, 2007, 26(2): 213-219.(in Chinese)
- [9] 王小玲,任福民. 1951-2004年登陆我国热带气旋频数和强度的变化[J]. 海洋预报,2008,25(1):65-73. WANG Xiaoling, REN Fumin. Variations in frequency and intensity of landfall tropical cyclones over China during 1951-2004 [J]. Marine Forecasts, 2008, 25(1): 65-73.(in Chinese)
- [10] 于玉斌,姚秀萍. 西北太平洋热带气旋强度变化的统计特征[J]. 热带气象学报,2002,60(6):680-687. YU Yubin,

YAO Xiuping. A statistical analysis on intensity change of tropical cyclone over the western north Pacific [J]. Journal of Tropical Meteorology, 2002, 60(6): 680-687.(in Chinese)

[11] 王小玲,王咏梅,任福民,等. 影响中国的台风频数年代际变化趋势:1951-2004年[J]. 气候变化研究进展,2006,2(3):135-138. WANG Xiaoling, WANG Yongmei, REN Fumin, et al. Inter-decadal variations in frequencies of typhoon affecting China during 1961-2004 [J]. Advances in Climate Change Research, 2006, 2(3): 135-138. (in Chinese)

[12] 周俊华,史培军,陈学文. 1949-1999年西北太平洋热带气旋活动时空分异研究[J]. 自然灾害学报,2002,11